
 پلاس�تيك ها در طبيعت چه اثرات 
مخربي را به دنبال خواهد داشت؟

پلاستيك ها از جمله موادي هستند كه از جنس 
طبيعت نبوده و هيچ آنزيم طبيعي براي تجزيه و 
بازگرداندن آن به طبيعت وجود ندارد و متأسفانه 
اين مواد س��ال هاي زي��ادي در طبيع��ت باقي 
مي مانند و باعث آلودگي و زشتي طبيعت اطراف 
ما مي ش��وند. همچنين به دليل اينكه مواد اوليه 
پلاستيك از نفت گرفته مي  شود و انرژي زيادي 
صرف توليد آن مي شود، فعاليت طبيعي گياهان 

و جانوران را دچار اختلال مي  كند. 
كيس��ه ها و پلاس��تيك هاي يكب��ار مص��رف 
آلودگي هاي آب هاي س��طحي و زيرزميني را به 
دنبال دارد و تخمين زده مي شود كه درياچه ها، 
رودخانه ها و درياها هر س��اله مقصد نهايي بين 
19تا 23 ميليون تن از اين مقدار پلاس��تيك ها 

هستند. 
ميكروپلاستيك ها در طبيعت مشكلات زيادي را 
به وجود مي  آورد، چراكه به مرور زمان از تجزيه 
مواد پلاس��تيكي به وجود مي آين��د و به چرخه 
غذايي ما از جمله آب و حت��ي هوايي كه تنفس 

مي كنيم، راه پيدا مي  كنند. 
در ارتباط با س�بك زندگي پسماند 

صفر توضيحاتي را ارائه دهيد؟
پس��ماند صفر نوعي جنبش مردمي است كه از 
دهه 199۰ در سطح جهاني آغاز شد. در واقع به 
مرور زمان در سطح دنيا مردم متوجه شدند كه 
انباشت زباله و همچنين عدم تفكيك باعث ايجاد 
خطرات جبران  ناپذيري  روي كره زمين مي  شود، 
پسماند صفر به انسان ها مي آموزد كه بايد طبيعت 

را دوست بداريم و براي ماندگاري آن بكوشيم. 
به عنوان يك شهروند كه سبك زندگي پسماند 
صفر را انتخاب نم��وده ام، معتقدم بايد بياموزيم 
كه چه كارهايي مي  توانيم انجام دهيم تا مصرف 
پلاستيك را به حداقل برسانيم و اين مسئوليت 
بر عهده خودمان اس��ت؛ تا جايي كه مي توانيم 
زباله كمتري را توليد كنيم تا شاهد زميني پاك 
باش��يم.  حتي اگر پلاس��تيك ها ض��رر كمتري 
هم داشته باش��د، ما بايد كمتر اس��تفاده كنيم. 
در ح��ال حاضر بس��ياري از كش��ورهاي دنيا از 
جمله كشورهاي آفريقايي همچون كنيا و حتي 
كشورهاي همس��ايه سياس��ت هاي تشويقي يا 
تنبيهي را براي ايجاد زبال��ه كمتر و تفكيك آن 
ايجاد كرده و توانس��ته اند در اين حوزه بس��يار 

تأثيرگذار باشند. 
 يكي از روش هاي كاهش تولي��د زباله به همراه 

داشتن كيس��ه هاي پارچه اي اس��ت. زماني كه 
مي  خواهيم براي خريد از خانه بيرون برويم، بهتر 
است تا يك كيسه پارچه اي زيبا يا يك كيف دستي 
مناسب براي خريدهايمان با خود ببريم يا اينكه 
اگر به پوشش پلاستيكي نياز داريم، مي  توانيم از 
كيسه هاي پلاس��تيكي موجود در خانه استفاده 
كنيم. همچنين مي  توان هميشه تعدادي كيسه 
پلاس��تيكي با اندازه هاي مختلف داخل خودرو 
يا وسيله شخصي خود براي زمان هاي خريد به 
همراه داشته باشيم. با همين كار هاي ساده، حجم 

زيادي از زباله هاي پلاستيكي كم مي شود. 
در ارتب�اط ب�ا اس�تفاده از ظ�روف 
يكبار مصرف نيز در مراس�م ها نبايد 

فرهنگ سازي  هايي صورت گيرد؟
 اس��تفاده از ظروف يكبار مصرف كه اين روزها 
در بين مردم بخصوص در مراس��م هاي ش��ادي 
و ع��زا و حتي در ايس��تگاه هاي صلواتي و پخش 
نذر هاي مردمي زياد شده اس��ت، باعث افزايش 
زباله هاي پلاس��تيكي مي  شود. بايد تلاش كنيم 
اس��تفاده از ديگر ظ��روف را جايگزي��ن ظروف 
يكبار مصرف كنيم و هرچه بتوانيم از ظرف هاي 
يك بارمصرف كمتر استفاده كنيم تا به اين وسيله 
بيشتر به مديريت پسماند و محيط زيست كمك 

كرده باشيم. 
در ح�وزه آم�وزش ب�ه ك�ودكان در 
مدارس و خانواده ها چه كارهايي بايد 

صورت گيرد؟
آموزش به همه قش��رها به خصوص فرزندان در 
خانواده ها و مدارس در ارتباط با حوزه پس��ماند 
مي  تواند تأثير بسزايي داشته باشد. بايد به كودكان 

يادآوري كنيم كه روش هاي توليد كمتر زباله و 
عدم استفاده از كيس��ه هاي پلاستيكي به غير از 
اينكه مي تواند صرفه اقتصادي براي ما داشته باشد 
در عين حال يك كمك جدي به محيط زيس��ت 
است  و اينكه مي توانيم از آنها به عنوان همياران 

محيط زيست كمك بگيريم. 
در حوزه سبك زندگي پسماند صفر تمرين هاي 
دسته جمعي نياز است. بايد در اين حوزه يكسري 
آگاهي هايي ب��ه وجود آيد كه خود ش��هروند به 
سمت اين فرهنگ و استفاده كمتر از پلاستيك 
برود. ضمن اينكه مسئولان جامعه بايد يكسري 
خط و مرزهايي ايجاد كنند تا مردم به اين حوزه 

روي آورند. 
در ارتب�اط ب�ا فروش�گاه هاي بدون 
پسماند توضيحاتي را مي توانيد بيان 

كنيد؟
ايجاد فروشگاه هاي بدون پسماند در ايران مانند 
برخي از كشورها يكي از راهكارهاي بسيار مؤثر 
در توليد زباله پلاستيكي كمتر است. اين موضوع 
فرصت خوبي براي تمرين دسته جمعي به حساب 
مي  آيد، چراكه در حال حاض��ر 15 تا 3۰ درصد 
از قيم��ت كالاها مربوط به بس��ته بندي اس��ت. 
ولي وقتي اين درصد ها حذف ش��وند مسلماً آن 
كالا ارزان تر شده و ش��هروندان به دليل مسائل 
اقتصادي به س��مت اينگونه فروشگاه ها كشيده 
مي  شوند. همچنين به دليل اينكه در اين شيوه 
هيچ نوع بس��ته بندي وج��ود ن��دارد، مجبورند 
خودشان ظرف يا كيس��ه اي پارچه اي را همراه 

خود ببرند. 
با توجه ب��ه هزينه ه��اي بس��ته بندي مي توان 
گفت كه ماهانه هر شهروندي حدود 2۰۰ هزار 
تومان هزينه بسته  بندي محصولات را به صورت 
ناخواس��ته پرداخت مي  كند و ب��ه همين دليل 
پيش  بيني مي شود  اينگونه فروشگاه ها با استقبال 
مردمي روبه رو شوند. در حال حاضر نيز حتي در 
برخي از كشورها، شوينده هاي برند، محصولات 
خود را با اس��تفاده از برخي دس��تگاه ها و بدون 
بسته  بندي ارائه مي كنند. اين مسئله هم اكنون 
در دنيا خيلي مهم است، به طوري كه حتي يك 
روز را به عنوان روز »پر كردن دوباره« نامگذاري 

كرده اند. 
به نظر ش�ما توليد كنندگان در قبال 
توليد زباله هاي پلاستيكي خود بايد 

چه مسئوليت هايي را داشته باشند؟
توليدكنندگان و واردكنندگان مواد پلاستيكي به 
موضوع بازيافت هيچ توجهي نشان نمي  دهند. فكر 
مي  كنم كه بايد مسئولان اينگونه افراد را ملزم به 
جمع آوري بطري هاي خالي خود و تحويل آنها 
به واحدهاي بازيافت كنند و اينگونه شاهد توليد 

زباله كمتر نيز خواهيم بود. 
به عنوان يك ش��هروند در يك جامعه، محله يا 
مجتمع بايد تلاش كنيم تا كاهش پسماند را به 
حداقل در زندگي روزمره خود برسانيم. مي توان 
با كم��ك مس��ئولان در هر س��اختمان يا محله 
اتاقك هاي پسماند را ايجاد كنيم و اين اتاقك ها 
داراي متصدي  هايي در سطح شهر باشند و سعي 
كنيم توليد زباله كمتري را داشته باشيم تا زميني 

زيباتر را شاهد باشيم. 
به نظر مي رسد به غير از اينكه از مسئولان 
بايد انتظار فرهنگ سازي داشته باشيم، مردم 
و سمن هاي فعال در حوزه محيط زيست نيز 
بايد در حوزه زباله هاي پلاستيكي و پسماند 
كمتر، برنامه  هايي را پيش بگيرند تا به سوي 
فرهنگ سازي بهتر و طبيعتي سالم تر پيش 

برويم. 

كاهش ۳۰ درصدي بارش در تهران

طبيعتبا»پسماندصفر«ماندگارميشود
وضعيت سبك زندگي و زباله هاي پلاستيكي در گفت وگوي »جوان« با فعال محيط زيست

آيه حمداوي: با توجه به هزينه هاي بسته بندي، ماهانه هر شهروند حدود 200 هزار تومان هزينه بسته بندي محصولات را به صورت ناخواسته پرداخت 
مي كند؛ ايجاد فروشگاه هاي بدون پسماند در ايران مانند برخي از كشورها يكي از راهكارهاي بسيار مؤثر در توليد زباله پلاستيكي كمتر است

مدير كل هواشناس�ي اس�تان ته�ران ضمن 
اش�اره به كاهش ۳0 درصدي بارش در استان 
گف�ت: ام�كان رخ�داد پديده ه�اي حدي و 
مخاطرات هواشناس�ي نظير طوفان، س�يل 
و تگرگ طي تابس�تان دور از انتظار نيس�ت. 

مازيار غلامي، مدير كل هواشناس��ي اس��تان 
ته��ران گف��ت: بررس��ي و تحلي��ل داده هاي 
ايستگاه هاي هواشناس��ي استان تهران بيانگر 
آن اس��ت كه از ابتداي س��ال زراعي )اول مهر 
1۴۰2( تا ۶ خرداد اس��تان ته��ران به  صورت 
پهنه اي 1۷۸ ميلي متر بارش دريافت كرده كه 
در مقايسه با ميانگين بلندمدت در همين بازه 
زماني )252 ميلي متر( حدود 3۰ درصد كاهش 
يافته اين در حالي است كه در مقايسه با سال 
قبل )1۴3 ميلي متر( بيانگر افزايش حدود 25 

درصدي است. 
وي اضافه كرد: اين ميزان بارش توانس��ته ۶3/5 
درصد بارش مورد نياز س��ال آبي را تأمين كند، 
چراكه متوس��ط بلندمدت بارش استان تهران 
براي يك س��ال كامل آبي 2۸۰ ميلي متر است؛ 
البته ب��ارش ارديبهش��ت ماه در ح��د نرمال در 

مقايسه با ميانگين بلندمدت بوده است. 
مدير كل هواشناسي اس��تان تهران تأكيد كرد: 

به رغم افزايش بارش نسبت به سال قبل، كماكان 
كاهش بارش انباشته شده موضوع مهم و جدي 
اس��ت، بنابراين لازم اس��ت ضمن صرفه جويي 
در بخش هاي عمومي مانند مص��ارف خانگي و 
بخش هاي تخصصي مانند كش��اورزي و صنايع 
نس��بت به مديريت منابع و مصارف آب با دقت 
بيش��تري اقدام ش��ود. به منظور مديريت بهتر 
ش��رايط و برنامه ريزي بهينه، به پيش بيني هاي 
كوتاه مدت هواشناسي در خصوص بارش به ويژه 
براي اقداماتي مانند آبياري فضاي سبز شهري، 
آبياري هاي كشاورزي، ميزان بهره برداري از آب 

سدها توجه بيشتري شود. 

وي با بيان اينكه متوس��ط دماي ه��وا از ابتداي 
سال زراعي تا ۶ خرداد در مقايسه با دوره آماري 
بلندمدت 1/۶ درجه سلسيوس و نسبت به سال 
قبل يك درجه افزايش يافته است، گفت: متوسط 
دما در فروردين بيش از نرمال و در ارديبهش��ت 
در حد نرمال بوده است. افزايش دما 1/۶ درجه اي 
نسبت به ميانگين بلندمدت از نظر افزايش ميزان 
تبخير سطحي ناشي از افزايش دما و تأثير منفي 
بر منابع آب و كش��اورزي حائز اهميت است، اما 
بارش هاي بهنگام رخ داده طي س��ه ماه اخير تا 
حد زيادي س��بب حفظ رطوبت خاك شده و از 
تأثير منفي تبخير سطحي كاسته است و از منظر 

كشاورزي، مديريت منابع آب و منابع طبيعي و 
جلوگيري از شكل گيري كانون هاي گردوخاك 

بسيار مفيد بوده است. 
مدير كل هواشناسي اس��تان تهران اضافه كرد: 
متوسط دما طي سه ماه آينده حدود يك درجه 
سلس��يوس و در بعضي شهرس��تان ها 1 تا 1/5 
درجه سلس��يوس بيش��تر از نرمال پيش بيني 
مي ش��ود. اين موضوع از منظر تأمين انرژي برق 
و مص��رف آب حائز اهميت فراوان و لازم اس��ت 
دستگاه هاي اجرايي تمهيدات لازم را بينديشند. 
از سوي ديگر افزايش دما منجر به افزايش تبخير 
سطحي مي شود و بر كشاورزي و منابع طبيعي 
همچنين ش��كل گيري كانون ه��اي گردوخاك 
تأثيرگذار است و احتمالاً طي ماه هاي تابستان 
به تدريج س��بب افزايش فراواني گرد و خاك در 

منطقه خواهد شد. 
غلامي در پايان اظهاركرد: متوسط بارش استان 
تهران طي س��ه ماه آينده، با تماي��ل به كمتر از 
نرمال پيش بيني مي ش��ود. با توجه به احتمال 
تقويت مانس��ون در ماه هاي تابستان و تغييرات 
اقليم��ي رخ داده طي س��ال هاي اخي��ر، امكان 
رخداد پديده هاي حدي و مخاطرات هواشناسي 
نظير طوفان، س��يل، تگرگ و نظاي��ر آن دور از 

انتظار نيست. 

 ماهواره سنگين وزن طلوع3 يك ماهواره سنجشي است كه مراحل 
س��اخت آن به پايان رس��يده و در مرحله پرتاب قرار گرفته است؛ اين 
ماهواره قابليت ارس��ال تصاويري با دقت 5 متر )تك طيفي( و 1۰ متر 
)رنگي( را دارد همچنين امكان الحاق »رادار دهانه مصنوعي« )س��ار( 

 روي ماهواره طلوع3 وجود دارد. 
  وزير علوم با بيان اينكه دانشگاه ها براي ساخت خوابگاه هاي متأهلي 
بسيج شده اند، گفت: دانشگاه ها ليست اموال مازاد و پراكنده خود را به 
كارگروه و كميسيون مولدسازي مي آورند و مجوز مي گيرند و مي فروشند 

و از اعتبارات آنها براي ساخت خوابگاه هاي متأهلي استفاده مي كنند. 
  وزير آموزش و پرورش توانمندس��ازي معلمان و مديران مدارس را 
يكي از برنامه هاي اصلي اين وزارتخانه عنوان كرد و گفت: همه كاركنان 

آموزش و پرورش شامل آيين نامه مسير رشد معلمي مي شوند. 
  دبير شوراي عالي انقلاب فرهنگي با اشاره به اينكه مصوبه كنكوري 
اين شورا، مصوبه اي قطعي است و س��ال هاي آينده هم اجرا مي شود، 
گفت: اين مصوبه اگر عزيزان پيش��نهاد هايي دارند ي��ا نواقصي بر اين 
مصوبه در نظر دارند؛ شوراي عالي انقلاب فرهنگي با روي باز مي پذيرد. 
گوش مي دهد و ما آمادگي تكميل مصوب��ه را داريم، اما اينكه دخالت 
معدل نمرات لغو ش��ود؛ اين حتماً اتفاق نمي افتد و اصل مصوبه تغيير 

پيدا نخواهد كرد. 
  معاون ش��هردار تهران با تأكيد بر اينكه سياست شهردار تهران در 
مسكن مداخله تعريف ش��ده با اقشار جامعه اس��ت، گفت: 9۰ درصد 
عمليات ساخت واحدهاي مس��كوني قرارگاه مسكن در محور جنوب 

انقلاب است. 
  مدير كل بهداش��ت، بيمه هاي اجتماعي و درم��ان كميته امداد از 
بازنشس��تگي 5هزارو9۸5 نفر از مددجويان امداد در س��ازمان تأمين 

اجتماعي طي سال گذشته خبر داد. 

مريم بزِي
  گفت وگو

۱۶كلانشهرو۸۰۰شهر
درگيرپديدهفرونشست

رئي�س اداره ترازياب�ي دقيق و تداخل س�نجي راداري س�ازمان 
نقشه برداري كشور از تهيه بانك جامع فرونشست زمين در كشور 
خبر داد و گفت: دامنه فرونشست زمين به ۱۶ كلانشهر كشور نفوذ 
كرده است و ۸00 شهر كشور در پهنه فرونشست زمين قرار دارند. 
معصومه آميغ پي، رئيس اداره ترازيابي دقيق و تداخل س��نجي راداري 
سازمان نقشه برداري كشور كمبود آب را يك بحران جهاني دانست كه 
در ايران اين پديده در برخي از استان ها به حد بحران رسيده است، گفت: 
فرونشست ناشي از پديده تغيير اقليم است كه تغيير اقليم نيز حاصل عدم 
سازگاري انسان با محيط زيست اس��ت كه خود را با خشكسالي و وقوع 

سيلاب ها نشان مي دهد. 
وي با بيان اينكه ايران رتبه پنجم را در شاخص كم آبي دارد، اظهار كرد: به 

دليل شرايط خشكسالي، فشار زيادي به آب هاي زير زميني وارد شد. 
آميغ پي انتشار اولين گزارش هاي مربوط به فرونشست زمين را مربوط 
به سال 199۷ در كاليفرنيا ذكر كرد و يادآور شد: دليل اين فرونشست در 
كاليفرنيا، توسعه فعاليت هاي كشاورزي و استفاده از موتور پمپ ها براي 
استخراج آب هاي زير زميني بوده است كه با مديريت آب هاي زير زميني 
اقدام به كنترل اين پديده شد.  رئيس اداره ترازيابي دقيق و تداخل سنجي 
راداري سازمان نقش��ه برداري كش��ور، ايران را منطقه اي واقع شده در 
كمربند خشك و نيمه خشك زمين توصيف كرد و ادامه داد: بخش زيادي 
از كشور در اقليم خشك و نيمه خش��ك قرار دارد و پيشينيان خود را با 
شرايط خشك سازگار كرده بودند، ولي با صنعتي شدن كشور، نشانه هايي 

از ناسازگاري ما با اقليم خشك وجود دارد. 
وي اضافه كرد: از اين رو در حال حاضر ۷۰ درصد از دش��ت هاي كش��ور 
در محدود دش��ت هاي ممنوعه، 1۷ درصد از دش��ت ها فاقد پتانسيل و 
13 درصد دشت ها آزاد هستند، ولي بررسي هاي اخير ما نشان مي دهد 
13 درصد دشت ها آزاد هستند كه از اين ميزان بخشي از دشت هاي آزاد 

تحت تأثير فرونشست قرار دارند. 
آميغ پي، بدترين مخاطره فرونشست زمين را تهديد امنيت غذايي دانست 
و در اين باره توضيح داد: فرونشس��ت زمين موجب از بين رفتن تخلخل 
خاك شده و به سرعت اراضي كشاورزي را رو به نابودي مي كشاند؛ نمونه 

آن دشت ورامين است كه برخي از اراضي غير قابل كشت شده اند. 
رئيس اداره ترازيابي دقيق و تداخل  سنجي راداري سازمان نقشه برداري 
كشور، شور شدن آب هاي زير زميني، ايجاد فروچاله ها و گسست سطحي 
را از ديگر عوارض فرونشس��ت زمين نام برد و خاطر نش��ان كرد: ايجاد 
فروچاله ها موجب جمع شدن آب هاي باران و در نهايت موجب بروز سيل 
خواهد شد و نمونه اين پديده در دشت گلستان است كه از يك سو با بحران 

كم آبي مواجه است و از سوي ديگر دچار سيلاب هاي شديد مي شود. 
وي گام نخست در كنترل فرونشست زمين را شناسايي مناطق گرفتار اين 
پديده عنوان كرد و گفت: در اين راستا اقدام به تهيه بانك جامع فرونشست 
زمين كرديم. قديمي ترين نقشه هاي فرونشست زمين مربوط به اوايل 
دهه ۸۰ است كه در آن زمان از سوي سازمان نقشه برداري كشور تهيه و 

هشدارهاي لازم ارائه شد. 
وي با بيان اينكه در آن زمان فرونشست زمين در ۴۴ منطقه به صورت 
كمي اندازه گيري ش��د، اضافه ك��رد: علاوه بر آن ايس��تگاه هاي دائمي 
ژئوديناميك هستند كه شامل 13۰ ايستگاه در سراسر كشور مي شود 
و از بعد از زلزله بم از اين ايس��تگاه ها در راس��تاي بررس��ي رفتار زمين 
مورد بهره برداري قرار گرف��ت.  آميغ پي ادامه داد: 1۶ ايس��تگاه دائمي 
ژئوديناميك در مؤلفه z روند افت سطح زمين را شاهد هستيم كه اين افت 
زمين در دشت گرگان، فرودگاه امام خميني)ره(، دشت مشهد، طوس و 

در رفسنجان در دشت بهرمان شاهد هستيم. 
وي تأكيد كرد: در اين مطالعات 25۴ منطقه فرونشست احصا  شد و در 
25 درصد فرونشست ها نرخ فرونشست بيش از 1۰ سانتي متر در سال 
را شاهد هستيم. اين مناطق، جزو مناطق بحراني هستند و نياز به توجه 

بيشتري دارند. 
رئيس اداره ترازيابي دقيق و تداخل سنجي راداري سازمان نقشه برداري 
كشور، استان هاي سمنان، قزوين، تهران، البرز، خراسان رضوي و كرمان 
را از استان هاي بحراني از نظر فرونشست زمين نام برد و يادآور شد: بررسي 
ما نشان داده كه دشت بهرمان رفسنجان نرخ فرونشست ۴2 سانتي متر را 

تجربه مي كند كه به عنوان فاجعه جهاني مي توان از آن ياد كرد. 
وي اضافه كرد: علاوه بر آن دامنه فرونشست زمين به 1۶ كلانشهر كشور 

نفوذ كرده است و ۸۰۰ شهر كشور در پهنه فرونشست زمين قرار دارند. 
آميغ پي در نظر گرفتن نقشه فرونشست در برنامه هاي گسترش شهري، 
طرح فاضلاب شهري و مترو، ممانعت از گسترش پهنه هاي كشاورزي 
در مناطق فرونشست، مديريت منابع آب، اصلاح الگوي كشت، اصلاح 
روش هاي آبياري و اجراي طرح هاي آبخيزداري را از روش هاي جلوگيري 

از فرونشست بيشتر در كشور نام برد. 
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صدورپروانهساختدرتهران3برابرشد
ش�هردار تهران ب�ا تأكيد ب�ر احص�اي ظرفيت ه�ا در نوس�ازي 
ش�هر گف�ت: ط�ي ح�دود س�ه س�ال آم�ار ص�دور پروان�ه 
س�اخت در پايتخ�ت س�ه براب�ر افزاي�ش پي�دا كرده اس�ت. 
آيين آغاز عمليات اجرايي 2۰۰ هزار واحد مس��كوني شهر تهران، روز 
گذشته با حضور محمد مخبر، مدير قوه مجريه، عليرضا زاكاني، شهردار 

تهران و برخي ديگر از مسئولان شهري برگزار شد. 
زاكاني در ابتداي اين مراسم با اشاره به اهميت ساخت مسكن در تهران 
گفت: با توجه به شرايط تهران و وجود 93۰ هزار پلاك و ميزان خانوار، با 
يك ميليون كمبود واحد مسكوني رو به رو هستيم. از اقدامات شاخص 
دولت انقلابي حركت در مسير ساخت ۴ ميليون واحد مسكوني است 
كه با توجه به قدرالس��هم 1۸ درصدي تهران در جمعيت كشور نقش 

تهران براي تحقق اين وعده قابل توجه است. 
وي ادامه داد: از آغاز شروع كار دولت سيزدهم يكي از تأكيدات شهيد 
رئيسي، ساختن شهر تهران و رفع نيازهاي مردم بر اساس تصميمات 
شوراي اس��لامي ش��هر تهران و با همراهي دولت بوده است؛ به همين 
جهت در س��ال 1۴۰۰ قرارگاه جهادي مسكن شهرداري تهران شكل 
گرفت.  شهردار تهران با اشاره به كم كاري هاي صورت گرفته در مديريت 
پيشين شهر تهران در حوزه ساختمان مسكن افزود: رويكرد مديريت 
پيشين شهر تهران كاهش صدور پروانه مسكن بود. به همين جهت طي 
يك فرايند نزولي در سال 1۴۰۰ تنها 5 هزارو۴۰۰ پروانه ساخت مسكن 
توسط شهرداري تهران صادر شد كه اين رقم كمترين ميزان در 1۰ سال 
پيشينش بوده است. در حالي كه ابتداي اين دهه 9۰ يعني سال 91، 31 

هزار پروانه ساخت مسكن در تهران صادر شده بود. 
وي تأكيد كرد: با توجه به ساختمان هاي تهران اگر فرايند نوسازي آن با 
همان دست فرمان مديريت پيشين شهر تهران ادامه پيدا مي كرد، بنابر 
محاسبات 1۴۰ سال يك دور نوسازي پايتخت زمان مي برد. همچنين 
مطابق آمارهاي احصا شده، شهر تهران 2۶۰ هزار پلاك ناپايدار دارد 
كه از اين آمار 93 هزار مورد آن در بافت فرسوده است. باقي نيز در بافت 

ناكارآمد كه در حوادث طبيعي آسيب پذير است، قرار دارد. 
زاكاني در بخش ديگري از س��خنان خود گفت: با احصاي ظرفيت ها، 
نوسازي شهر تهران در محور برنامه هاي ما قرار گرفت؛ بر همين اساس 
روند صدور پروانه ساخت نيز صعودي شد و طي سه سال آمار سه برابر 
افزايش پيدا كرد. به نحوي كه در سال 1۴۰2 به ميزان 1۴ هزار و ۴۰۰ 
پروانه ساخت در تهران صادر شده است. علاوه بر اين 2۸۰ درصد توسعه 

نوسازي نيز در بافت فرسوده داشتيم. 
ش��هردار تهران در رابطه با افتتاحيه هاي امروز ني��ز تأكيد كرد: امروز 
اتفاق مهمي در حال رخ دادن است؛ نخست پايان عمليات ساخت 15 
هزار واحد مسكوني كه عمدتاً در منطقه 15 تهران قرار دارد و دوم آغاز 
ساخت عمليات 2۰۰ هزار واحد مسكوني در 92 نقطه شهر كه بخشي 

از اين آمار مربوط به ساخت 2۴ شهرك الگو است. 
زاكاني در ادامه درباره ساخت شهرك هاي الگو در تهران افزود: پس از 
انقلاب هيچ شهرك الگويي در كشور ساخته نش��ده اما در اين دوره از 
مديريت ش��هري جديد با تعاملات صورت گرفته با دانشگاه، طراحي 
ساخت 2۴ شهرك الگو به پايان رسيده است. در اين شهرك ها تمامي 
هفت سرانه ش��هري تأمين مي ش��ود؛ به علاوه در س��اخت و طراحي 
ش��هرك هاي الگو از معماري ايراني- اس��لامي نيز به��ره برده ايم. در 
ساخت اين شهرك ها در تلاشيم از ظرفيت هاي بومي به بهترين نحو 

استفاده كنيم. 
وي با تجليل از كمك هاي شهيد رئيسي به مجموعه شهرداري تهران 
گفت: ايشان در ماه هاي پاياني مسئوليت خود، به سرانجام رسيدن دو 
موضوع اساس��ي كه يكي از آنها همين مسئله ساخت 2۰۰ هزار واحد 
مسكن است، تأكيد بسيار داشت. مورد ديگر نيز به همراهي ميان دولت 
و مجموعه شهري تهران در زمينه معيشت شهروندان مربوط مي شود 

كه برنامه مرتبط با آن در دهه سوم اين ماه اجرايي خواهد شد. 

تجهيز۶استانكشور
بهآزمايشگاههايساختسريع

معاون فن�اوري و ن�وآوري وزي�ر عل�وم، تحقيقات و فن�اوري از 
راه اندازي ۶ آزمايش�گاه س�اخت س�ريع فناوري هاي راهبردي 
در كش�ور )فب لب( با همكاري معاونت علمي، فن�اوري و اقتصاد 
دانش بنيان و ب�ا محوري�ت پارك هاي عل�م و فناوري خب�ر داد. 
سجاد محمدعلي نژاد، معاون فناوري و نوآوري وزير علوم، تحقيقات و 
فناوري با اشاره به راه اندازي آزمايشگاه هاي ساخت سريع محصولات 
فناورانه  گف��ت: با توجه ب��ه آنكه دانش��جويان نياز دارند ت��ا علاوه بر 
آموزش هاي نظري در دانش��گاه ها و شبيه سازي بتوانند پايان نامه ها و 
ايده هاي خود را تبديل به ساخت يك محصول كنند، بستري را فراهم 
كرديم تا دانشجويان و ساير بازيگران حوزه فناوري مانند شركت هاي 
دانش بنيان، واحدهاي فناور و استارت آپ ها بتوانند به سرعت ايده هاي 

خود را به محصول، تبديل و وارد بازار كنند. 
وي اين امر را در راستاي سرعت بخشيدن به تجاري سازي محصولات 

فناوري دانست. 
محمدعلي نژاد در مورد فرايند تبديل ايده به محصول در آزمايش��گاه 
ساخت سريع محصولات فناورانه )فب لب(  توضيح داد: دانشجويان براي 
اينكه ايده را تبديل به محصول كنند، نياز به تجربيات فناوران دارند، 
به همين علت ابتدا بايد از مش��اوره هاي اين افراد كه در آزمايش��گاه و 
كارگاه هاي ساخت سريع مستقر هستند، استفاده كنند و در صورتي كه 
طرح صنعتي و ايده آنها قابليت تجاري سازي را داشته باشد، مي توانند 
به كارگاه و آزمايشگاه هايي كه وجود دارد، مراجعه و سپس ايده شان را 

به محصول تبديل كنند. 
معاون فناوري و نوآوري وزير علوم در مورد تعداد آزمايشگاه هاي ساخت 
سريع  گفت: معاونت فناوري و نوآوري وزارت علوم در حال هماهنگي 
و ايجاد آزمايشگاه هاي ساخت س��ريع )فب لب( است و تاكنون شش 
آزمايشگاه ساخت سريع در شهرهاي استان هاي سيستان و بلوچستان، 
فارس، سمنان، اصفهان و قزوين و همچنين در شهر تهران با محوريت 

پارك علم و فناوري آن استان در حال راه اندازي است. 
وي اضافه كرد: اين آزمايشگاه هاي ساخت س��ريع تا پايان شهريور به 
صورت كامل اجرا خواهند شد، ولي تاكنون پارك سيستان و بلوچستان 

با 5۰ طرح در آزمايشگاه ساخت سريع شروع به كار كرده است. 
محمدعلي ن��ژاد با بيان اينك��ه گرنت حمايتي با عنوان همس��از براي 
حمايت از ايده ها و ساخت نمونه اوليه ارائه مي شود، گفت: اين حمايت 
يك گرنت 1۰۰ ميليارد توماني است كه در قالب هزار گرنت تا سقف 
1۰۰ ميليون تومان براي كمك به تيم هاي نوپا كه مي خواهند ايده هاي 
اوليه را بسازند، توسط معاونت علمي، فناوري و اقتصاد دانش بنيان در 

نظر گرفته و اختصاص داده خواهد شد.  پسماندهاي پلاستيكي به خصوص كيس�ه ها يكي از پرمصرف ترين مواد 
مصرفي اين  روزهاي جوامع به حساب مي رود كه آسيب هاي زيادي را به 
محيط زيست وارد مي كند. اين مواد ميليون ها سال در طبيعت باقي مي  ماند 
و خطرات جدي براي خاك و جانداران به وجود م�ي آورد. ايران از جمله 
كشورهايي است كه مصرف سرانه   پلاستيك در آنها بسيار بالا است و البته 
موضوع بازيافت نيز آنچنان كه بايد مورد توجه قرار نگرفته است. يكي از 
علت هاي اساسي مصرف زياد مواد پلاستيكي و پلاستيك ها علاوه بر فراوان 
بودن منابع نفتي، نبود نظارت هاي قانوني كافي بر توليد مواد تجزيه ناپذير  
و ملزم نبودن توليدكنندگان و مصرف كنندگان پلاستيك به مديريت و 
بازيافت پسماند است. سبك زندگي با پسماند كمتر يكي از موضوعاتي 

اس�ت كه اين روزها م�ورد توجه تعداد زي�ادي از فعالان محيط زيس�ت 
قرار گرفته اس�ت. البته نمي توان انتظار داش�ت با همكاري دولتمردان و 
مسئولان اين حوزه به سرعت در جامعه فراگير شود، بلكه نيازمند نوعي 
فرهنگ سازي بلند مدت در اين زمينه هس�تيم تا بتوانيم اين موضوع را 
در بين مردم جا بيندازيم و با اس�تفاده از اين طرح ت�ا حدودي زباله هاي 
خانگي را سر و سامان دهيم و مصرف پلاستيك را به حداقل برسانيم. »آيه 
حمداوي« يكي از فعالان محيط زيست در زمينه كاهش توليد پسماند و 
سبك زندگي پسماند صفر در ايران است كه توانس�ته با اين نوع سبك 
زندگي به همگان ثابت كند زندگي بدون پسماند صفر مي تواند راهكاري 
اساسي براي ايجاد زميني پاك باشد. گفت  و  گوي »جوان« را با او   بخوانيد. 

     گزيده
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